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Vážené kolegyně a kolegové, členové Svazu českých filatelistů,
dostáváte do rukou první Informace v roce 2024. Mám tak, jako předseda SČF, konečně

možnost popřát Vám všem příjemný a úspěšný rok 2024.
Letos nás doma prozatím nečeká žádná větší filatelistická výstava, a tak se musíme

spokojit s těmi v zahraničí. V této souvislosti je třeba připomenout rakouskou výstavu
 ÖVEBRIA 24 v Gmundenu. Ta proběhne ve dnech 23. – 25. srpna a jako host je pozvána i
naše republika. Soutěžit se bude ve dvou kategoriích, a to první stupeň (dříve národní) a
stupeň druhý (dříve Premiéra). Bylo by vhodné, aby Ti z Vás, kteří mají zájem vystavovat, se
na výstavu přihlásili. Lze ji totiž využít i pro získání kvalifikace pro účast na výstavách FEPA

a FIP. Přihlášky jsou k dispozici na sekretariátu SČF i na webových stránkách SČF. Bylo by pro naši reputaci
špatné, pokud bychom jako pozvaná země nebyli na výstavě vidět. 

Jak už mnozí z Vás vědí, navždy nás opustil člen předsednictva SČF Zdeněk Okáč, a ze zdravotních důvodů
se rozhodl ukončit svoji práci v předsednictvu SČF kolega Josef Šolc. Oba nám samozřejmě budou velmi chybět.
A to nejen jako dobří kolegové a přátelé, ale i jako činovníci, kteří po desítky let obětavě pracovali ve prospěch
našeho svazu. A tento zájem o práci dokázali přetavit v reálné výsledky. Na jejich místa v P-SČF tak nastoupí
náhradníci, které zvolila poslední Valná hromada. Jde o Jiřího Sedláka a Lubora Kunce. Nastoupí do rozjetého
vlaku, přibližně rok před příští Valnou hromadou. Takže je čeká práce, práce a zase jen práce. Vzhledem k tomu,
že oba už v předsednictvu SČF v předchozích letech působili, jistě se rychle zorientují a své úkoly zdárně
zvládnou.

Jak je již u mne zvykem, opět budu mluvit i o práci. Už několikrát jsem upozornil na to, že SČF nemá a ne-
může mít anonymní členy. Stále je ještě řada KF a OS, které ani po více než deseti letech nepředaly sekretariátu
SČF seznam svých členů. Tyto seznamy musí obsahovat minimálně jejich jméno a příjmení, bydliště a datum
narození. Jde o údaje, které jsou uvedeny na členských průkazech SČF. Pro operativní styk jsou vhodná i telefonní
čísla a e-mailové adresy. Vyzývám proto kluby a odborné společnosti, které takový seznam sekretariátu ještě
nepředaly, aby to co nejdříve napravily.

I když je teprve květen, už nyní se zabýváme otázkou, jak připravit a především vylepšit členské prémie pro
letošní rok. Jejich tisk totiž musíme objednat nejpozději v průběhu června, případně července. Pokud by kdokoli
z našich členů měl pro tuto oblast zajímavý a proveditelný nápad, je třeba, aby jej urychleně sdělil sekretariátu
SČF. Julius Cacka, předseda SČF

Filatelistická výstava LIBEREC 2025

Informace pro návštěvníky výstavy:
Termín: 19. až 22. června 2025
Kde: MCU Koloseum, Generála Svobody 83/47,
Liberec 13
Web: www.liberec2025.cz

Informace pro vystavovatele: 
Termín uzavření přihlášek: 31. ledna 2025
Rozsah výstavy: asi 400 výstavních ploch
Národním komisařem je Tomáš Pazderník
Web: www.liberec2025.cz; kontakt: info@liberec2025.cz

Vážení přátelé, chtěli bychom Vás všechny pozvat na Specializovanou národní výstavu poštovních zná mek
s mezinárodní účastí LIBEREC 2025. Ta se bude konat v příštím roce, od čtvrtka do neděle 19. až 22. června
2025. Už nyní samozřejmě probíhají přípravné práce, jako např. vyjednávání výstavních prostor či pří pra va a pro-
gramování výstavního webu. Důležitou součástí příprav je i vyhledávání sponzorů, kteří nemalou měrou
finančně přispívají na výstavu. O průběhu příprav Vás budeme průběžně informovat. Základní info je níže.
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Odešel náš přítel Zdeněk Okáč (1951 – 2024)

V nedožitých 73 letech nečekaně opustil řady fila -
telistů RNDr. Zdeněk Okáč, předseda KF 06-22 Alfonse
Muchy v Brně, člen předsednictva SČF a dlouholetý a
obětavý pracovník s filatelistickou mládeží.

Sám také jako mladý filatelista začínal, podle svých
slov se filatelii věnoval už od jedenácti let. V organizo -
vané mládežnické filatelii se pod vedením bratří Žam -
pachů rychle stal schopným a aktivním vedoucím
skupiny v Brně-Řečkovicích. On sám i jeho mládežníci
už tehdy získávali první medaile a ocenění na sou -
těžních filatelistických výstavách.

Je téměř nemožné stručně uvést úplný výčet všech
jeho aktivit. Začal, stejně jako všichni z jeho řečkovické
mládežnické skupiny, v klubu filatelistů 06-12 Brno.
Zde řadu let působil jako člen vedení klubu. V roce
1995 přestoupil do KF 06-22 Alfonse Muchy. Zde se už
za rok stal členem výboru a od roku 2008 byl bez pře-
stání až dosud jeho předsedou. Vzhledem k mimo -
řádně bohatým aktivitám klubu zde mohl plně uplatnit
své výjimečné organizační schopnosti, pracovitost,
soustavnost, ale i výřečnost a v neposlední řadě smysl
pro humor. 

Po celou dobu svého předsednictví byl Zdeněk
dynamickým hybatelem dění a iniciátorem klubových
akcí. V povědomí všech zůstávají výměnné schůzky,
celostátní burzy a šestnáct ročníků tzv. Veletržního se-
tkání sběratelů. Od roku 1996 udržoval spolupráci s
partnerským rakouským BSV St. Pölten, zahrnující
pravidelná vzájemná setkávání členů klubů a další.
Jako člověk výřečný a s dobrou pamětí propagoval
filatelii všemi dostupnými způsoby. 

Neuvěřitelných 44 let působil ve vedení Jihomoravské
oblastní komise mládeže, od roku 2004 jako její
předseda. Náplní byly každoroční oblastní i celostátní
kola Filatelistické olympiády mládeže, dříve s účastí až
200 dětí. Také byl dlouho šéfredaktorem tištěného
zpravodaje Jihomoravský kurýr mládeže. Po reorga ni -
zaci v roce 2016, byl kooptován do celostátní komise
mládeže SČF a v roce 2023 se stal jejím předsedou. V
devadesátých letech složil zkoušky jurymana pro
hodnocení soutěžních filatelistických exponátů mládeže
a účastnil se jako člen jury většiny pozdějších soutěž -
ních výstav s třídou mládeže. 

Své organizátorské schopnosti uplatnil na řadě výstav.
Ještě jako mládežník při výstavách Brno 1966 a Brno
1969 vedl skupiny mládežnických kurýrů, přepravujících
listovní zásilky. Jako organizátor poprvé působil na
celostátní filatelistické výstavě Brno 1974. Aktivně se
účastnil řady lokálních výstav brněnských i mimobrněn-
ských klubů. Z těch významnějších musíme zmínit
alespoň Celostátní výstavu mládeže Mladé Brno 1997
(předseda OV), Celostátní výstavu Brno 2000 (místo-
předseda OV a vedoucí filatelistického odboru), Evrop-
skou výstavu Brno 2005 (místopředseda OV a vedoucí
filatelistického odboru), Salon mládeže při Světové vý-
stavě Praga 2008 (předseda OV), Premieru Brno 2009
(předseda OV a vedoucí filatelistického odboru). Po-
slední akcí, kterou Zdeněk Okáč prosadil, koordinoval
a řídil, byla loňská Celostátní výstava mládeže s mezi-
národní účastí Mladé Brno 2023. 

V roce 1995 byl Zdeněk Okáč zvolen do předsednic-
tva Svazu českých filatelistů. V něm setrval po všechna
následná volební období až k dnešku, tedy bezmála
třicet let! Za svůj jedinečný přínos byl opakovaně vy-
znamenán nejvyšším svazovým vyznamenáním – Čest -
ným uznáním za zásluhy o rozvoj filatelie. A předsednic-
tvo SČF nyní rozhodlo, že pro své mimořádné zásluhy
o českou filatelii bude jako první v historii zapsán do
Pamětní knihy SČF, a to takto: „Zdeněk Okáč – zaslou -
žil se o Svaz českých filatelistů.“

To byl Zdeněk Okáč jako filatelista. Pro dokreslení
jeho činorodosti musíme doplnit, že se desítky let
věnoval horolezectví a miloval Vysoké Tatry. Mimo to
měl platné promítačské zkoušky a řadu let to byl on, kdo
promítal většinu filmů na Brněnské šestnáctce. Další z
jeho zálib, které věnoval hodně času, byly koncerty a
poslech vážné hudby a nesmíme zapomenout ani na
další jeho celoživotní lásku – astronomii – které se řadu
let věnoval i profesionálně na brněnské hvězdárně.

Zdeněk Okáč zůstane v paměti nejen českých fila -
telistů jako svědomitý a pracovitý chlap, dobrý společník
a pro nás, co ho osobně znali, spolehlivý dobrý
kamarád. Čest jeho památce!       Jaroslav Punčochář
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Zápis ze zasedání P-SČF konaného dne 24. 2. 2024,
v Domě Filatelie, Klimentská 6, Praha 1

Zápisy z jednání P-SČF,
provedených technickými prostředky ve smyslu § 60 Stanov SČF

Přítomni: F. Beneš, J. Cacka, P. Fencl, B. Helm, J. Chu do -
ba, J. Kraus, V. Münzberger, M. Musil, V. Svoboda

Omluveni: Z. Okáč, J. Šolc
Za RK přítomni: V. Beneš, R. Schindler
Jednání bylo zahájeno v 9,30 hodin, řídil jej J. Cacka.
P-SČF zvolilo:
1) zapisovatele: B. Helm, J. Chudoba;
2) ověřovatele zápisu: J. Kraus.
P-SČF schválilo:
• Návrhovou komisi ve složení B. Helm, J. Chudoba a

ověřovatele zápisu J. Krause.
• Rozpočet SČF na rok 2024. 
• J. Chudoba – připraví záměr na vlastní známky Sva zu

českých filatelistů (vč. předpokládaných nákladů).
• Svaz nebude vysílat zástupce na kongres FIP v Šang-

haji 2024; předsedu pověřuje kontaktovat další svazy
ohledně zastoupení.

• Návrh na konání Národní výstavy 1. a 2. stupně s
mezinárodní účastí LIBEREC 2025. Předsedou
organizačního výboru je jmenován J. Kraus. Svaz
jmenoval garantem výstavy P. Fencla.

• Národního komisaře na výstavu phila-Toscana´24 a
ÖVEBRIA´ 24 v Gmundenu J. Cacku.

• Návrhy na děkovný dopis Pavlu Janatovi (KF 05-76
Trutnov) a P. Aksamitovi (OS Komise znalců); zlatý
odznak F. Linhartovi (KF 05-78 Svitavy), a P. Fol-
prechtovi a M. Vrbovi (OS Komise znalců). 

• Na rok 2025 se zvyšuje členský příspěvek na 400 Kč.
• Nominace na Ocenění FEPA 2023:

1) Medaile FEPA za mimořádné služby nebo pod-
poru organizované filatelie – nominováni svazem jsou
- J. Cacka a J. Kraus.

P-SČF projednalo a přijalo následující rozhodnutí.
V březnu 2024 

Přítomni: Beneš F., Cacka, Fencl, Helm, Chu do ba, Kraus,
Münzberger, Musil, Okáč, Svoboda, Šolc; za RK: Beneš V.

P-SČF schválilo:
1) udělení ceny M. Langhammera dlouholetému publi -

cistovi Vladimíru Malovíkovi;
2) jmenování J. Cacky zástupcem SČF v Komisi pro

přípravu emisního plánu po dobu zdravotní indispo -
zice J. Šolce.

P-SČF uložilo:
1) V. Svobodovi připravit diplom a medaili pro udělení ce-

ny M. Langhammera.
2) Sekretariátu SČF informovat vedení Komise pro přípravu

emisního plánu o změně zástupce SČF v této komisi.
Pro: 11                        proti: 0                   zdržel se: 0
Zapsal: J. Cacka, 15.4.2024

V dubnu 2024 
Přítomni: Beneš F., Cacka, Fencl, Helm, Chu do ba, Kraus,

Münzberger, Musil, Svoboda; za RK: Beneš V.
P-SČF projednalo problematiku bankovních účtů ZOJ,

zřízených v minulosti na IČO SČF a přijalo toto rozhodnutí:
P-SČF rozhodlo:
že jednotlivé KF budou opět vyzvány ke sdělení, zda použí-
vají bankovní účet vedený na IČO SČF, a požádány o sdělení
jeho čísla. Bude jim dána dvouměsíční lhůta na to, aby se na
novou situaci (zrušení těchto účtů) připravily. Po uplynutí té-

2) Medaile FEPA za výjimečné filatelistické studium a
výzkum – nominován svazem je L. Kunc
3) CERTIFICATE OF APPRECIATION (Děkovný cer -
tifikát) – Klub filatelistů 04-01 Liberec

P-SČF vzalo na vědomí:
• Zprávu V. Münzbergera o zahájení činnosti pracovní

skupiny pro vytvoření databáze filatelistické literatury. 
• Zprávu B. Helmu k výstavě v roce 2025 v Birming-

hamu, odevzdán návrh jurymanů pro výstavu. 
• Zprávu J. Cacky k výstavě Bautzen 2023 a ohledně

schůzky s německým Svazem filatelistů. 
• Zprávu J. Cacky z návštěvy valné hromady ZSF v

Popradu. Z té vyplynulo, že je třeba dořešit návrhy
změn se Slovenskem. Hlavně je třeba se zamyslet nad
rozdílným hodnocením FIP a FEPA, které je jiné než
ZSF a SČF. Jinak je třeba v rámci poznámek zkon-
trolovat shodu s GREX (FIP), případně Stanovy FIP.

• Návrh na předsednictvo výboru národní výstavy 1. a
2. stupně s mezinárodní účastí LIBEREC 2025 a
rozpočet této výstavy.

• Informaci o stavu příprav nového webu SČF a ukládá
všem členům předsednictva, aby správci poskytovali
součinnost. 

• Návrh předpisu na svazová vyznamenání – připra -
vuje P. Fencl

• Bylo předáno konečné vyúčtování výstavy LIBEREC 2022
• Nutné dořešit Směrnici pro výběr a činnost národního

komisaře na soutěžních výstavách.
Jednotlivé body byly schváleny vždy v závěru jejich pro-

jednání, a to jednomyslně aklamací.
Zapsali: B. Helm, J. Chudoba 
Ověřil: J. Kraus

to doby zruší SČF u všech bank účty na IČO SČF. Pokud neb-
ude od KF informace, kam mají být prostředky ze zrušených
účtů přeposlány, budou tyto prostředky dočasně převedeny
na účet SČF u KB, a.s.
Pro: 8                        proti: 0                   zdržel se: 1
Zapsal: J. Cacka, 5.5.2024

V květnu 2024 
Přítomni: dtto duben 2024
P-SČF projednalo výše uvedeným způsobem otázky 
a) ocenění Zdeňka Okáče, in memoriam, a Josefa Šolce,

který ukončil předčasně svoji činnost v P-SČF;
b) doplnění P-SČF dle §62, písmeno d) Stanov SČF
P-SČF rozhodlo:
ad a)  V souladu s §13 Stanov SČF jmenovat Josefa Šolce

za jeho více než 75letou činnost v oblasti organizované
filatelie Čestným členem SČF;   

Zapsat Zdeňka Okáče do Pamětní knihy SČF jako
uznání za jeho několik desítek let nezištného vykonávání
funkcí jak na úrovni klubové, tak i v P-SČF. Vzhledem k
předčasnému úmrtí nemůže být jmenován Čestným
členem SČF.
Pro: 9                      proti: 0                   zdržel se: 0

ad b)  Podle § 62, písmeno d) Stanov SČF doplnit počet členů
P-SČF o Jiřího Sedláka a Lubora Kunce, náhradníky zvo -
lené Valnou hromadou SČF v roce 2021.
Pro: 8                      proti: 0                   zdržel se: 1

Zapsal: J. Cacka, 20.5.2024
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Základní organizační jednotky SČF mají vůči SČF i své povinnosti

kluby předaly pouze jmenné seznamy, bez jakýchkoli
upřesňujících údajů. Setkal jsem se dokonce s po-
známkou, že členové KF si předání dalších údajů ne-
přejí. SČF se pak dostává do problémů vůči úřadům,
které nás upozorňují, že nemůžeme mít anonymní či
ne iden tifikovatelné členy. Přitom na členských průkaz -
ech, které by měly ZOJ svým členům vystavovat, má
být uvedeno jméno, příjmení, datum narození, bydliště,
od kdy je členem SČF, a případně i změna bydliště.
Takže tyto základní informace nemohou být vůči cen-
trále „tajné“ (vždyť například při získávání „klientských“
či „slevových“ karet do supermarketů sdělujeme nej-
en jméno a adresu bydliště, ale i datum narození, a
známa je pak průměrná výše našeho nákupu, název
zboží, které nás nejvíc zajímá apod.). 

ZOJ samozřejmě nesmí zapomínat, že předané se-
znamy je třeba udržovat v aktuálním stavu, tedy že je
třeba je každý rok aktualizovat. Což se v naprosté vět -
ši ně neděje. Sdělení, že „máme pro letošek o dva
členy méně“ bez uvedení konkrétních jmen je k niče -
mu. Rovněž je třeba, aby při informacích o změnách
bylo uvedeno o který KF jde. Informace typu „členství
ukončili Novotný a Nováček“ s podpisem Dvořák je za-
jímavá pouze pro majitele křišťálové koule, kterou,
bohužel, sekretariát SČF nemá. Běžně se tak stává, že
sekretariát odesílá materiály na jména a adresy už ne-
žijících členů, na adresy, na kterých už členové nebydlí
atp. Totéž platí o telefonních číslech a e-mailových
adresách. SČF tím vznikají nezanedbatelné náklady.
Vzhledem k tomu, že na přelomu června a července je
třeba objednat tisk členských prémií, je nutné, aby ty
KF, které prozatím aktualizované seznamy členů pro
letošní rok nepředaly, tak učinily nejpozději do 15.
června! 

J. Cacka, předseda SČF

Včasné placení členských příspěvků na daný kalen -
dářní rok je už delší dobu problémem pro řadu klubů
a odborných společností (neboli základních organi -
začních jednotek – ZOJ). Podle Stanov SČF, které by
měli minimálně jejich funkcionáři znát, by měly být pří-
spěvky na daný rok uhrazeny nejpozději do 31. března.
Jde totiž o to, že členské příspěvky jsou jediným finan -
čním zdrojem SČF. Jejich výše na budoucí rok je
většinou známa už v polovině roku předcházejícího,
někdy i dříve. Informace o tom je zveřejněna na webo -
vých stránkách SČF a v Informacích SČF, které vychá -
zejí jako součást časopisu Filatelie. Jinými slovy, do 31.
března je dostatek času na to, aby kluby a společnosti
příspěvky vybraly a převedly na účet SČF. Přesto se ale
stále objevují případy ZOJ, které v polovině září tele -
fonicky urgují dodání členských prémií, ale přitom ne-
mají ještě uhrazeny členské příspěvky, které podle
stanov SČF už měly být minimálně pět měsíců na ban -
kovním účtu SČF. 

V současné době naprostá většina plateb probíhá
bezhotovostně, tedy převodem na bankovní účet. Bylo
by proto žádoucí, aby tato varianta plateb probíhala i
mezi ZOJ a SČF. Pokud se totiž v průběhu několika
dnů sejde na sekretariátu větší částka peněz, musí je
jít účetní uložit do banky a příjem hotovosti v bance je
dnes zpoplatněn – jde tedy o zbytečné vynakládání
peněz. Druhým důvodem pro platby převodem je fakt,
že například letos došlo minimálně ve dvou případech
k tomu, že zástupci klubů uhradili příspěvky v hotovosti
už neplatnými bankovkami. Zástupce sekretariátu tak
musel jít do České národní banky a bankovky vyměnit
za platné oběživo.

Dalším problémem na straně ZOJ je fakt, že při-
bližně třetina z nich ani po pěti letech nepředala se-
kretariátu SČF aktuální seznam svých členů. Další

Josef Šolc jmenován Čestným členem Svazu českých filatelistů

Letos na jaře, po těžkém
úrazu, ukončil svou dlou -
ho letou činnost v před -
sednictvu SČF PaeDr.
Josef Šolc z Hodonína.
Sbírat známky začal už
jako kluk v roce 1948, jak
sám říká, od první třídy –
hned, jak se naučil číst.
Patří k zakládajícím čle -
nům SČSF, kam vstoupil
hned v roce 1965. Poprvé
vystavoval na Celostátní
výstavě BRNO 1976 –

exponát „Ocel ve strojírenství“, za který získal bronzovou
medaili (tehdy ještě byly jen zlatá, stříbrná a bronzová –
nedělily se na menší části). Brzy se stal jurymanem pro
mládež a filatelistickou literaturu, v Průkazu jurymana má
22 zápisů! Jeho velkou zásluhou je založení Filatelistické
olympiády mládeže, jejíž tradice trvá dodnes. Je auto-
rem několika publikací pro mládež, například příruček

Sběratel-filatelista a Zberatel-filatelista. Po mnoho let
stál v čele redakční rady zpravodaje Informace SČF a byl
i členem redakční rady časopisu Filatelie. Svaz českých
filatelistů léta zastupoval v Komisi pro přípravu emisního
plánu poštovních známek, což je poradní orgán Minis -
terstva průmyslu a obchodu ČR. Za svou více než půl
století trvající funkcionářkou činnost obdržel snad
všechna ocenění SČF. Rozvíjel však styky i se Svazem
slovenských filatelistů, byl členem výboru KF 52-13
Holíč, okr. Senica na Slovensku a za svou práci tu ob-
držel Čestný Zlatý odznak ZSF. 

Nyní jej předsednictvo SČF na základě par. 13 Stanov
SČF jmenovalo Čestným členem Svazu českých fila te -
listů – jako výraz úcty a poděkování za vynikající činnost
ve prospěch svazu. K tomuto nejvyššímu ocenění panu
doktoru Šolcovi blahopřejeme a samozřejmě mu pře-
jeme brzké uzdravení. A těšíme se, že po celoživotním
sběratelském a badatelském úsilí věnovaném ne-
postradatelné filatelistické pomůcce – zoubkoměrům,
představí veřejnosti jejich zcela ojedinělý soubor, jehož
je tvůrcem. Red.


